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Наурыз айынан бастап аудан кө
лемінде көркейту және көгалдандыру 
жұ мыстарының ісшаралар жоспары 
бекітіліп, тиісті жұмыстар жүргізілуде. 
Қазіргі таңда аудан тұрғындары көше
лерді көркейтуге ден ойып, аула дағы 
баубақшаны күтіпбаптауға кіріскен 

Былтыр Мемле кет басшысы Қасым
Жомарт Тоқаев  елі мізде «Таза Қа зақ
стан» экологиялық акциясы аясында ау 

мақтарды абаттандыру, кө  гал  дан дыру 
жөнінде бірқатар тап сырма жүк   теп, ай
мақ басшысы да өз үн деуін жария ла ды. 

Осы орайда өткен сенбідегі таза лық 
акциясына аудан әкімі Ардақ Ибраи мов 
қатысып, жауапты сала басшыларына 
сани тар лық тазалау жұ мыстарын тиімді 
жүр гізуді тапсырды.

– Туған жердің көркеюіне, гүлденуіне 
үлес қосу – әрбір тұрғынның азаматтық 

парызы. Қазіргі таңда кентте, ауыл дар
да көркейту жұмыстары жүруде, бұл 
ша руаны әрбір азамат өз ауласынан 
бас тағаны жөн. Өз ауламызға тазалық 
жұмыстарын жүргізіп қана қой май, сая
лы ағаш отырғызып, гүл егіп, үйімізді 
ақ тап, қақпамызды сырлап қойсақ, үй
жайымыз да жаңарып қа лады, екін ші 
жағынан ауданның тазалық жұ мыс та
рына да үлесімізді қосқан болар едік. 
Тазалық акцияларына, санитарлық жұ
мыстарға белсене қатысып, көпке үлгі 
болып жүрген белсенді азаматтарға 
ал ғыс айтамын. Әрине, «Таза Қа зақ
стан» акциясы өз жалғасын табады. 
Биыл ауданды көркейтуде бірқатар 
жо бамыз бар, – деді аудан әкімі Ардақ 
Әбдіғаппарұлы.

Аймақта 23 жылдан бері облыс 
әкімі Нұрлыбек Нәлібаевтың баста ма
сымен «Үлгілі елді мекен» конкурсы 
өтіп келеді. Был   тыр кон курстың «Үздік 
ауыл» но ми  на циясы бойынша Таң 
ауылы ІІ орын иеленді. Жеңімпаздарға 
тазарту жұмыстарына қа жет арнайы 
техникалар та быс  тал ды. Сондайақ 
ауданда жыл сайын «Үздік аула» бай
қауы ұйымдастырылуда. Осы жо
балардың жалғасы ретінде был тыр 
ауданда тұңғыш рет «Жасыл көше 
– 2024» байқауы өтті. Міне, аталған іс
ша ралар азаматтардың экологиялық 
мәдениетін көтеруге бағытталған. Яғни 
тұрғындар аулаларымен қатар өздері 
тұратын көше бойын абаттандырып, 
аяқсу жүретін арықтарды қазып, кент 
келбетінің көркеюіне үлес қосуы тиіс. 

Айта кету керек, кентте барлығы 85 
шақырымды құрайтын 71 көше бар. 

2023 жылы облыстық бюжеттен 1 млрд 
теңгеге жуық қаржы бөлініп, 11 көше 
жөндеуден өткен. Осының негізінде 
бүгінде асфальт төселген жолдардың 
үлесі 94 пайызға, жарықтандырылған 
көшелердің үлесі 55 пайызға жетті.
Сонымен қатар алдағы уақытта кенттегі 
орталық алаң жөнделеді. Бүгінде қайта 
жаңғырту жобасының жобасме талық 
құжаттары әзірленіп, сарап та ма дан 
өтті. Облыстық энергетика және тұр 
ғын үйкоммуналдық шаруа шы лық бас 
қармасына бюджеттік өтінім жол данған.

Тағы бір жақсы жаңалық, бұрын 
кент ор та лы ғында ашық бассейн бо
латын. Шіл денің шіліңгір ыс ты ғында 
тұрғындар сол маңнан сая тауып, 
суға шомылатын. Алайда кейін ол 
бассейн жабылып, қа раусыз қал ды. 
Міне, өткен аптада аудан әкімі ашық 
бассейннің қазіргі жағ  дайымен таны
сып, нысанды қайта қал пына кел  тіру 
бойынша жұмыстарды ұйым дастыруды 
тапсырды. Аталған бассейн – суға түсу 
маусы мында тұрғындар мен жастардың 
бос уақытын тиімді өткізуіне мүмкіндік 
бе ретін маңызды әлеуметтік нысан дар
дың бірі. Осы ретте нысанды қалпына 
келтіру мақса тында қажетті қаражат 
көздерін қа рас тыру және жобалықсме
талық құжатта ма лар ды әзірлеу мәселесі 
талқыланды. Аудан әкімі нысанның 
заманауи стандарттарға сәйкес қайта 
қалпына келтіруді тапсырып, тиісті сала 
мамандарына нақты міндеттер жүктеді.

Жандос ЖАЗКЕН

Тазалық жұмыстары тоқтамайды
Жалағашқа табан тіреген 

қонақтар туған өлкеміздің 
тазалығына, жасыл-желекті 
көшелеріне тамсанып 
жатады. «Таза Қазақстан» 
экологиялық акциясы 
басталғалы ауданды 
көркейтіп-көгалдандыру 
бойынша бірқатар тынымды 
тірлік атқарылуда. Көктем 
келісімен жалағаштықтар 
сенбілікке шығып, көше, 
аула тазалығына белсене 
араласты. «Жалағаш қызмет» 
мекемесі, сондай-ақ жергілікті 
шаруашылықтар да арнайы 
техникаларын шығарып, 
су келетін арықтарды 
қазу, қоқыстарды арнайы 
орындарға жеткізу секілді 
ауқымды жұмыстарға үлес 
қосуда. Міне, сол бірлікпен 
келген тірліктің нәтижесі көз 
алдымызда. 

Биыл өңірде 60 мың гектарға жуық 
егіс алқабы ла зермен тегістелген. Са
лыстырмалы түрде айтсақ, былтыр 
55 мың гектарды лазермен тегістеудің 
нәтижесінде 200 млн текше метр су 
үнемделген. Ал орташа өнім ділік гек
тарына 4055 центнерден 7080 цент
нерге дейін ұлғайды.

Айта кетсек, Үкімет ауыл шаруа
шылығы кооператив терінің лазермен 
тегістегіштерді сатып алу шығындарын 
50 пайызға дейін субсидиялайды.

– Сіздермен ең алғаш кездескенімде 
бірнеше ұсыныс айтқан едіңіздер. Өті
ніштеріңіз бойынша біз коопера тив 
терге арналған субсидия мөлшерін 
25 пайыздан 50 пайызға дейін ұл ғайт
тық. Осыған дейін субсидия егістік ал
қабы 200 гектардан асатын шаруа шы
лықтарға ғана тө ле неді деген талап 
бар еді. Біз Ауыл шаруашылығы ми
нис трлігімен бірлесе отырып, бұл шек
теуді де алып тас тадық, – деді министр 
Нұржан Нұржігітов.

Бүгінгі таңда Қызылорда облысында 
лазермен тегіс тейтін 123 техника бар. 
Бұл 100 мың гектарға дейін егістік 
алқапты қамтуға мүмкіндік береді.

Биыл ауа райының ерекшеліктеріне 
байланысты ай мақта суару маусымы 
әдеттегіден ертерек басталды. Жауын
шашын болмағандықтан суармалы 
суға сұраныс екі есе артқан. Бүгінде 
өңір диқандарын сумен қамту үшін 
«Шардара» су қоймасынан секундына 
600 текше метр су жіберілуде.

Министрлік Президенттің тапсыр
масы бойынша судың «көлеңкелі нары
ғын» жою үшін маңызды шешімдер 
қабылдады. Енді «Қазсушар» филиал
дары келісімшартқа отырған шаруа 
қо жалықтарға ғана су береді. Заң
сыз су алуға рұқсат жоқ. Жаңа Су ко
дексінде де осы мәселеге баса назар 
аударылып, жауапкершілік күшейтілді. 
Құжат 10 маусымнан бастап күшіне 
енеді.

Ж.АРЫН

Субсидия 50 пайызға ұлғайды
Мемлекет басшысы 

Қасым-Жомарт Тоқаев 
Жолдауда аяқсуды 
барынша үнемдеу 
жұмысын ұйымдастыру 
керегін айтты. «Бұл 
– ең алдымен ауыл 
шаруашылығына қатысты 
мәселе, яғни су үнемдеу 
технологиясын, әсіресе 
ауыл шаруашылығында 
кеңінен қолдану қажет» 
деді Президент. Премьер-
министр Олжас Бектенов 
қызылордалықтардың осы 
мақсаттағы тәжірибесін 
басқа өңірлерге үлгі етті. 
Сол межеден төмендемеу 
мақсатында Су ресурстары 
және ирригация министрі 
Нұржан Нұржігітов аймақ 
диқандарымен кездесіп, 
егін науқанының жай-
күйімен танысты. 

Конференцияда аймақ басшысы денсаулық сақтау 
саласының қызметкерлеріне арналған 100 пәтерлік 
жаңа тұрғын үй салынатынын айтты.

– Өңірде медицина қызметкерлерін шетелде оқыту 
үрдісі 5 жылдан соң қайта жаңғыртылып, қолға алынды. 
Саланы білікті кадрлармен қамтамасыз ету де басты 
на зарымызда. Былтыр жергілікті бюджет қара жа ты 
есе бінен мамандар біліктілігін арттыруға 144 млн теңге 
бөлінді. Облыстың медициналық ұйымда   ры ның 30 дә
рігері хирургия, эндоскопия, невро логия, кардио хи рур
гия, неанаталды хирургия, ба ла лар ортопедиясы бо
йын ша Түркия, Ресей, Бела русь Рес публикаларының 
же текші клиникалықакаде миялық ба заларында білім 
жетіл  дір ді. Колледж оқытушы ларының өзге елдерде 
тағы лымда мадан өтіп, жастардың да тәжірибе алмасуы 
алдағы уақытта өз жемісін береді. Ай мақта медицина 
мамандарын даярлауға, біліктілігін арттыруға әркез 
қолдау көрсете береміз. Бүгінгі жас маман – ертең адам 
өмірі мен денсаулығының сақшысы, – деді Нұрлыбек 
Нәлібаев.

Өңірге аса қажетті медицина мамандықтары бо йын
ша 176 резидент облыс әкімінің грантымен білім алуда. 
«Жалпы тәжірибелі дәрігер» мамандығы бойын ша 
маман даярлауға облыс әкімінің 177 білім беру гранты 
бөлінген. Халықаралық байланыстың артуы болашақ 
тәжірибелі мамандар даярлауға зор үлес қосуда.

Жалпы әлеуметтік сала қызметкерлерінің тұрмы
сына баса назар аударып, материалдық қолдау тұ
рақ ты көрсетілуде. Денсаулық сақтау саласының 
қыз мет кер леріне де 100 пәтерлік жаңа тұрғын үй салу 
жөнінде шешім қабылданды. Жақын арада құрылысы 
басталып, жыл соңына дейін табысталады. 

Айта кетейік, соңғы екі жылда облыстың барлық 
елді мекеніндегі денсаулық сақтау мекемелеріне 225 
жаңа санитарлық автокөлік табысталды. Халық сұра
нысына сәйкес 45 жедел жәрдем көлігі алынып, об
лыстық медициналық жедел жәрдем стансасы 100 
пайыз қам тамасыз етілді. Осылайша санитарлық авто
көлікпен қамту мәселесі толық шешімін тапты. 

Ай мақтың медицина саласын өркендетуге бюд
жеттен тыс ресурстар да тартылуда. «Қазақстан хал
қына» қоғамдық қоры соңғы екі жылда өңірдің денсаулық 
сақтау саласына 4 млрд теңге қаржы бағыттады. Бұл 
қаржыға облыстық балалар ауруханасы базасында 
«Қамқорлық» орталығы ашылып, қажетті дәрідәрмек 
алынды. Қор облыстық онкология орталығын құны 1 
млрд 100 млнтеңге тұратын скрининг жүргізуге арналған 
жылжымалы медициналық кешенмен қамтамасыз етті. 
Мұндай кешен республиканың 3 өңірінде ғана бар. 
Қазір шалғай елді мекендердегі тұрғындарға тұрақты 
қызмет етуде.

2023 жылы Жалағаш ауданының Мырзабай ахун, 
Есет батыр ауылдарында «Ауылдық денсаулық сақ
тауды жаңғырту» ұлттық жобасымен дәрігерлік амбу
латория салынып, ел игілігіне табысталды. Сондайақ 
былтыр дәл осындай медициналық ғимарат Қаракеткен 
ауылында да ашылып, бүгінде елге қызмет етуде.

Соңғы 2 жылда облыстың барлық елді мекеніндегі 
денсаулық сақтау мекемелеріне 245 жаңа санитарлық 
автокөлік табысталса, оның 11і Жалағаш  ауданына 
берілді. Осылайша ауылдарды санитарлық авто кө
лікпен қамту мәселесі толық шешілді.

Атқарылған жұмыстар нәтижесіз емес, өмір сүрудің 
ор таша ұзақтығы облысымызда 74,5тен 75,2 жасқа 
артты.

«ЖЖ» ақпарат

100 пәтерлік 
тұрғын-үй салынады

Облыс әкімі Нұрлыбек 
Нәлібаевтың қатысуымен «Қазақстан 
Республикасында тәуелсіз мейіргерлік 
қызметтің озық тәжірибелерін енгізу» 
тақырыбында халықаралық ғылыми-
тәжірибелік конференция өтті. Оған 
Денсаулық сақтау министрі Ақмарал 
Әлназарова, Дүниежүзілік денсаулық 
сақтау ұйымының Қазақстандағы 
сақтандыру кеңсесінің басшысы Скендер 
Сыла, онлайн режимде Дүниежүзілік 
денсаулық сақтау ұйымы Еуропалық 
аймақтық бюросының директоры 
Ханс Клюге, Германия, Қырғызстан, 
Латвия, Өзбекстан, Ресей, Түркия, 
Финляндия мемлекеттерінің өкілдері, 
ғалымдар, барлық өңірдің денсаулық 
сақтау басқармасының басшылары, 
дәрігерлер, мейіргерлер, медициналық 
оқу орындары мен клиника басшылары 
қатысты.
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Жасыратыны жоқ, бүгінде атаана
лар балаларын жазғы тынығу ла гер
леріне жіберуге ниетті. Лагерде ба
лалар тек тынығып, сауық құрып қана 
қоймай, жаңа достар табады, жаңа 
ор тамен тіл табысып, қарымқатынас 
жасауды үйренеді. Сондықтан болар, 
тек атаана ғана емес, оқушылардың 

өз дері де лагерде тыныққанды жөн 
санайды. Осы орайда аудан әкімі 
Ардақ Ибраимов «Ақтерек» сауықтыру 

лаге рінің жаңа маусымға дайын
дығымен танысты. Лагердің ас мәзірі, 
жатын орындар, ойын алаңдарының 
жайкүйі тексеріліп, қызмет сапасын 

арттыру жөнінде нақты тапсырмалар 
берілді. 

«Ақтерек» лагерінде биылғы ауы
сым бойынша 452 баланың де малысы 
жоспарланған. Оның ішінде 402 бала 
міндетті оқу қоры, 50 бала кәсіподақ 
есебінен қамтылады. Ауысым ұзақ
тығы – 10 күн. Жаңа маусымға да йын 
дық аясында лагерьге 5,6 млн тең геге 
ағымдағы жөндеу жұмыс тары жүр
гізілген. Сонымен қатар санитарлық та
лаптарға сәйкес қо сымша 4,9 млн тең
геге қажетті жаб дықтар сатып алынды. 
Лагерь жұмы сына мектеп мұ  ға лімдері 
мен қосымша білім беру ұйым  дарының 
қыз мет керлері тар тылып, үйірмелер 
мен мәдениспорттық ісшаралар 
ұйым   дас тырылатын болады.

«Ақтерек» сауықтыру лагерінің 
жаңа маусымға дайындығымен таныс
қан аудан әкімі жауапты сала басшы
ларына жазғы демалыс науқанын 
уақытылы әрі сапалы ұйымдастыруды, 
балалардың қауіпсіздігі мен демалыс 
тиімділігін қамтамасыз етуді тапсырды.

Айта кетейік, «Ақтерек» лагері 
1999 жылы асар әдісімен салынған. 
Со  дан бері 80 орындық лагерь жылда 
6 ауысыммен жұмыс істеп келеді. 
Қазіргі таңда лагерде 4 жатын ғи
марат, 1 асхана, 1 медициналық бө

лімше, 1 спорт алаңы және 1 бас
сейн бар. Мұнда оқушылардың жазғы 
демалысын қызықты өткізу үшін бар
лық мүмкіндік қарастырылған. Жалпы 
тынығу лагерлерінің өз тәртібі, ережесі 
бар. Тынығушылар мұндағы әр күнін 
сол тәртіпке сәйкес өткізеді. 

Мұнда танымдықлогикалық, спорт
тық жа   рыстар өтіп тұрады. Одан бөлек 
бой сергіту, ой сергіту және таным дық 
ба ғытта түрлі ойындар ұйымдасты
рылады. Сонымен бірге лагерде сурет, 
қолөнер, робототехника, полиглот 
және өрт қауіпсіздігі үйірмелері жұмыс 
істейді. Сондайақ тынығушыларды 
белгіленген күні бойынша Дәуімбай 
елді мекеніндегі орталық бассейнге, 
балалардың тарихи танымын кеңейту 
мақсатында «Руханият» орталығына, 
Қорқыт ата мемориалдық кешеніне 
саяхаттау жоспарланған. 

Бар жақсылық – балаларға. Бала
лардың бүгінгі нұрлы өмірі үшін, ертеңгі 
жарқын болашағы үшін жергілікті 
билік жанжақты мүмкіндіктерді жасап 
келеді. Өйткені балалардың болашағы 
жарқын болса, мемлекеттің де келе
шегі кемелдене түседі.

Ж.МАХМҰТҰЛЫ

«Ақтерек» жаңа маусымға дайын
Мектеп оқушыларының 

жазғы демалысына аз 
ғана күн қалды. Енді 
балалардың үш ай 
уақыты ата-аналарының 
жауапкершілігінде 
болады. Бұрын біз 
жазғы демалысты 
тиімді пайдаланып, 
басқа өңірлердегі туған-
туыстарға қыдырып 
кететін едік. Алайда 
бүгінде бұл үрдісті 
оқушылар қолдай 
бермейтін секілді. Иә, 
қазір бұрынғыдай баланы 
жайбарақат басқа қалаға 
жібере салуға ата-ана 
ынталы емес. Өйткені 
баласының қауіпсіздігіне 
алаңдайды. 

Осы орайда аудан әкімі Ардақ Ибраимовтың төраға
лы ғымен жазғы суға шомылу маусымына дайындық және 
қауіпсіздік шараларын қамтамасыз ету бойынша мә
жіліс өтті. Мәжілісте суға түсу маусымында қайғылы жағ
дайлардың алдын алу, су айдындарында қауіпсіздікті 
қам тамасыз ету, түсіндірме және рейдтік жұмыстарды 
күшейту мәселелері қаралды.

Күн тәртібіндегі мәселелер бойынша тиісті сала бас
шыларына рұқсат етілмеген су айдындарында рейдтер 
ұйымдастыру, оқушылар мен жасөспірімдер арасында 
тү сіндіру жұмыстарын жүргізу, тұрғындар арасында ақ па
раттықнасихаттық жұмыстарды күшейту жүктелді. Со ны
мен қатар аудан аумағынан жазғы демалысқа арналған 
жағажай ұйымдастыру туралы ұсыныстар талқыланып, 
қауіпсіз жағажай мәселесіне қатысты нақты тапсырмалар 
берілді.

Аудан әкімі әлеуметтік жағдайы төмен отбасылардың 
балалары үшін «Б.Құлтекенов» атындағы жабық бассейнге 
тегін кіру мүмкіндігін ұйымдастыруды, қауіпсіздік шара
ларын қамтамасыз етуді және дезинфекциялық жұмыс
тардың уақытылы жүргізілуін қамтамасыз етуді тапсырды.

Ескертпе! Жақсы жүзе білу – суда қауіпсіз демалудың 
маңызды кепілі, бірақ есіңізде болсын, тіпті жақсы жүзуші 
де үнемі суда жүру ережелерін қатаң сақтау керек. Жа
ғадан алыс жүзбеңіз, ескерту белгілері бар жерде емес, 
ар найы бөлінген және жабдықталған орындарда шомы
лыңыз. Суға абайлап, баяу кіріңіз, су беліңізге жеткенде 
тоқ таңыз, суға тез сүңгіп шығыңыз. Ешқашан жалғыз жү
зуге болмайды, әсіресе егер сіз өз қабілетіңізге се німді 
болмасаңыз, жалған апат сигналдарын бермеңіз.

Аудандық төтенше жағдайлар бөлімі

Сақтансаң, сақтайды

Қауіпсіздік қаперде болсын
Жаз мезгілінде суға шомылу маусымы 

басталады. Тұрғындар табиғат аясында 
демалып, су айдындарында шомылып, уақыт 
өткізгенді жөн көреді. Десе де азаматтар 
суға шомылу сәтінде қауіпсіздік ережелерін 
сақтамай, оқыс оқиғаға жиі тап болады. 
Жаңалықтарға құлақ түрсек, жыл сайын 
жүздеген адам суға кетіп жатыр. Статистикаға 
мән берсек, суға кету факторлары еліміздің 
оңтүстік өңірлерінде жиі тіркеледі екен. 
Сондықтан «сақтансақ, сақтайтынын» 
қаперден шығармауымыз керек.

– Талғат Құрақбайұлы, жалпы 
биыл соңғы қоңырау салта нат
ты шарасы қай күні өтеді және 
оны өткізуде қандай талаптар 
сақталады? 

– Биылғы оқу жылы 23 мамырда 
аяқталады. Дәл осы күні «Мектебім, 
саған мың алғыс» тақырыбында білім 
ошақтарында салтанатты шара өте ді. 
18 маусым күні «Аттестат тапсыру» 
салтанатты шаралары да мектеп 
қабырғасында өткізіледі. 

Жаңа сіз сұраған талаптарға 
кел  сек, пе  да гогикалық этика және 
сыбай лас жем қорлықтың алдын алу 
мақ  са тында ісшараны өткізуге ата
ана лар дан ақшалай қаражат жи нау  ға 
жол берілмейді. Сондайақ әкім шілік 
және педагогикалық қызмет    керлерге 
сыйлықтар алуға немесе беруге, іс
шараларды өткізуге ани маторларды, 
мерекелік агент тік терді, жеке студия
ларды тар туға тыйым салы нады. 
Мек  теп бітіру кешін сәнсалтанатты 
өткі зуге, яғни сыныпты безендіру, ме   
рекелік үстел , сал та натты дастар хан 
ұйымдас тыруға бол майды. Жалға бе
рі летін автокө ліктерді тарта оты  рып, 
қала бойынша көшпелі экс кур сиялар 
өткізуге, мектеп бітіру ісша расын 
мейрамханаларда, кафе лер   де және 
басқа да ойынсауық  орын    дарында 
ұйымдастыруға тыйым салынуда. 

– Биылғы оқу жылында қанша 
бала білім алды? Оның қаншасы 
мектеп бітіреді? Олардың қан
шасы «Үздік аттестетқа» және 
«Алтын белгіге» үміткер? 

– Бүгінде 20 мектепте 7012 оқу
шы білім алуда. Оларға 1 258  пе дагог 
сабақ береді. Биылғы оқу жы  лында 9 
сыныпты 675 оқушы, 11 сы ныпты 447 
оқушы бітіреді. «Үздік ат тес татқа» 9 
сыныптан 82 бала, 11 сыныптан 49 
оқушы үміткер. «Алтын белгіге» 16 
оқушы тілек білдіруде.

Жаңағы 447 түлектің 390ы ма
мыршілде айлары аралығындағы 
ҰБТға қатысады. Бұл жалпы түлек
тердің 87,2 пайызын құрайды. ҰБТ 
кезінде оқушылар қауіпсіздігі қатаң 
ба қылауға алынып, талапқа сай 
өтуі үшін коммуналдық мекемелерге 
ар найы хат жолданып, кезекшілік 
ұйымдастырылады. 

– Жалпы былтырғы ҰБТ нәти
жесіне көңіліңіз тола ма? 

– Биыл өткен жылға қарағанда 
мектеп бітірушілер санында өсім 
бар. Былтыр түлектердің басым 
көп  шілігі ҰБТдан жоғары балл жи
нады. Орташа балл – 82,7. Былтыр 
мектеп бітірушілердің 74,4 пайызы 
мемлекеттік грантпен ЖООда білім 
игеруге мүмкіндік алды. Мен тек 
ЖООға мемлекеттік грантпен оқуға 
түс кендерді ғана айтып отырмын. Не
гізі былтыр түлектер 100 пайыз оқуға 
түсті. Жалпы өткен жылы мектеп бі
ті ру шілердің 94,4 пайызы ҰБТға 
қатысты.

Ұлттық бірыңғай тестілеудің нәти
жесі бойынша Жалағаш аудандар ара
сында 2 жыл бұрын төртінші орында 
еді. Былтыр үздік үштікті түйіндедік. 
Биылғы межеміз одан да жоғары 

болып отыр. Осы мақсатқа жету үшін 
әріптестерім тынымсыз еңбек етті. 
Алдағы уақытта нәтижесін көреміз. 

– Енді бізде жыл сайын келетін 
балалардың жазғы демалыс уақы
тын тиімді өткізу міндеті тұр. 
Бұған қатысты қандай жоба ла
рыңыз бар? 

– Жаз айлары – оқушылар ерекше 
ықыласпен күтетін уақыт. Ауданда 
110 сыныптар аралығында 6 553 ба
ланы жазғы демалыс шараларымен 
қамту жоспарда бар. «Ол қалай жү
зеге асады?» деген сауалға келсек, 
жазғы демалыста сырткы лагерь 
жұ мыстарын ұйымдастыру, мектеп 

Басты мақсат – бәсекеге қабілетті ұрпақ қалыптастыру

Оқу жылының да аяқталуына санаулы күндер 
қалды. Былтыр саланы жақсы нәтижемен 
қорытындылаған сала қызметкерлері биыл да 
нәтижелі еңбек етті. Енді бір аттаса, түлектер ұлттық 
бірыңғай тестілеуден өтеді. Жалпы биыл қанша бала 
мектеп бітіреді? Оның қаншасы ҰБТ-ға қатысады? 
Ұлттық бірыңғай тестілеудің былтырғы нәтижесі және 
биылғы меже қалай? Балалардың жазғы демалыс 
уақытын тиімді өткізуде алдағы уақытта қандай 
жобалар қолға алынбақ? Осы және салаға қатысты 
өзге де бірқатар сауалымыздың түйінін аудандық білім 
бөлімінің басшысы Талғат Садықов кеңінен тарқатты. 

жанын дағы күндізгі тынығу лагерлерін 
ашу, облыс көлемiнде және облыс
тан тыс лагерьге балаларды жі беру, 
қосымша білім беру үйір ме  леріне 
қам ту, туристік саяхат, та рихита
ным дық экскурссиялар ұйым дас тыру 
жоспарда бар. Мұны біз міндетті оқу 
қоры, демеушілер ар қылы және ата
аналар есебінен де жүзеге асырамыз. 

Аудан орталығындағы «Ақтерек» 
сауықтыру  лагерінің  жобалық қуаты 
бір ауысымда  80 баланы қамтуға 
мүмкіндік береді. Лагерь аумағында 
жалпы 5 ғимарат орналасқан. Оның 
4еуі жатын орынға арналған ғимарат 
болса, мұнан бөлек 80 орын дық ар
найы асханасы тағы бар. Со ны мен 
қатар ашық спорт алаңы, сырт қы 
бас сейн, мәдени ісша ра лар өте тін 
орын бар. Осында жаз бойы 6 ауы
сыммен 452 баланы қам туды жос
парлап отырмыз. Оның ішінде  402 
бала міндетті оқу қоры есе бінен, 50 
бала кәсіподақ есебінен де малады. 
Жолдама құны 35 мың тең гені 
құрайды. Әр ауысым уақыты – 10 күн. 

Биыл лагерге жәй жөндеу жұ
мыстары жүргізілді. Бұл мақсатта 
бюд жеттен 5 млн 646 мың теңге 
бөлініп, қажетті заттар алын ды. Со
нымен қатар былтыр 4 млн 910 
теңге қаралып, Жала ғаш ау дандық 
санитарлық эпидемиологиялық ба
қылау басқармасының ес  кер тулері 
не гізге алынып, қажетті заттар, яғни 
кереует, асхана жабдығы, төсекорын 
сында басқа да заттар алын ды. 
Қазіргі таңда лагерь аума ғына 
көркейтукөгалдандыру, са нитар лық 
тазалық жұмыстары ұйымдас ты  ры
луда. Лагерь аумағына дезин фек ция, 

дератизация жұмыстары арнайы 
мекеме арқылы жүргізіледі. СЭС ла
бора ториясы арқылы өндірістік ба
қылау жүргізу үшін, атап айтқанда,  
су, топырақ, тамақ, жарық т.б сы
намалар алу үшін келісімшартқа 
отырды. СЭСтен санитариялықэпи
демиологиялық қорытынды 16 ма
мырда алынды. 

– Жалпы онда балалардың 
қауіпсіздігі толық сақтала ма?

Балалар қауіпсіздігі мен қоғамдық 
тәртіпті сақтау мақсатында аудандық 
полиция бөлімі қызметкерлері тәулік 
бойы кезекшілік жасайды. Бала
лардың  денсаулығын қадағалау және 
сауықтыру жұмыстарын жүр гізуге ау
дандық орталық аурухана дан жауап
ты бала  дәрігері  мен мейір бикелер 
бөлініп, тәулік бойы қызмет жасайды. 
Лагерге жұмыс істейтін кадрлар 
мектеп қызметкерлерінен алынады. 
Тынығушыларға Оқушылар үйінің 
қол өнер, бейнелеу өнері, роботех
ника, волейбол, ағылшын тілі сияқты 
басқа да үйірмелері жұмыс жа
сай ды. Әрбір ауысымда аудандық 
мәдениет бөлімі тарапынан балалар 
кітапханасы жұмыс жасаса, спорт 
дене шынықтыру бөлімі, жастар ре
сурстык орталығы тарапынан ұлт    тық 
ойындар, эстафеталық спорт    тық, 
та нымдық шаралар ұйымдас  тыры
лады.

Мектеп жанындағы күндізгі ты
нығу лагерлерін ашуға келсек, 27 
ма мыр мен 20 маусым аралығында 
20 мектепте 2 ауысымда 2250 бала 
ыстық тамақпен, 450 тамақсыз 
мектеп жанындағы тынығу лагері 
ұйым  дастырылады. Мектеп жанын
да ғы және қосымша білім беру жа
нындағы лагерлер түрлі бағытта 
жұ мыс жасайды. Оған 3260 баланы 
қамту жоспарлануда.

«Еңбек» лагеріне 1500 бала қам
тылады. Жалпы бұл шаралар ша
руа қожалықтармен бірлесіп жү зеге 
асы рылады. Мұнан бөлек «Кә сіптік 
бейімдеу» лагеріне 350, «Құ қықтық 
кеңес» лагеріне 350, «Этноауыл» 
лагеріне 350, «Өнерлі мектеп» ла
геріне 350, «Көркем еңбек» лагеріне 
360 бала қамтылады.

Облыс көлемiнде және облыстан 
тыс лагерге де балаларды жібереміз. 
Мәселен, биылғы маусымда Алматы 
қаласындағы «ТауЖаңашар» рес
пу б ликалық лагеріне 50 бала (жол
дама құны – 170 мың теңге), Жаңа
қорған ауданы «Талдысу» облыстық 
лагеріне (жолдама құны – 35 мың 
теңге) демеушілер есебінен аз қам
тамасыз етілген отбасынан шыққан 
100 баланы, «Қазақстан қоры» де
меушілігімен Шымкент қала сын дағы 
республикалық «Қуаныш» лагеріне 
50 баланы (жолдама құны – 180 мың 
теңге)  алып бару жоспарлануда. Та
нымдық экскурсияларға 129 баланы 
қамту жоспарланды. Бір сөзбен айт
қанда, 6 553 баланың жазғы дема
лыс шараларымен 90 пайызын қамту 
жоспарда бар. 

Бәсекеге қабілетті ұрпақ қалып
тастыруда негізгі міндет бізде. Бұл 
жауапкершіліктен мен де, әріп тес
терім де қашпаймыз. Білімге қа
тысты бірінші жауапкершілік бізде 
бол ғаннан кейін оларға берілетін 
білім сапасына да, оқушылардың бос 
уақы тын тиімді ұйымдастыруға да 
басымдық береміз. Себебі бәсекеге 
қабілетті ұрпақ қалыптастыруда мұ
ның барлығы маңызды рөл атқарады.  

– Сұхбатыңызға рақмет!

Сұхбаттасқан 
Кенжетай ҚАЙРАҚБАЕВ

Сұхбат
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ҚҰЖАТ
Тағзым

2025 жылғы 18 мамырда Жалағаш ауданы 
бойын ша Бұқарбай батыр ауылдық округі әкімінің 
сай лауы өткізілді. Жалағаш ауданының Бұқарбай 
батыр ауылдық округінің әкімін сайлау жөніндегі 
дауыстарды санаудың нәтижелері туралы учаскелік 
сайлау комиссиясының хаттамасы негізінде Жа
ла ғаш аудандық сайлау комиссиясы Жалағаш ау
да ны ның Бұқарбай батыр ауылдық округі әкімінің 
сайлауы өтті деп танылғанын хабарлайды. 

Жалағаш ауданының Бұқарбай батыр ауылдық 
округі әкіміне 3 кандидат дауысқа түсті. Бұқарбай 
батыр   ауылдық округі бойынша сайлаушылар тізіміне 
1051 аза мат енгізілген, сайлау бюллетеньдерін 652 
адам немесе 62,04 пайызы алды, оның ішінде есеп
тен шығару куәліктері бойынша сайлаушылар дауыс 
берген жоқ, дауыс беру үйжайынан тыс жерде 4 
сай лаушы дауыс берді. Жарамсыз деп танылған 
бюллетень саны – 9.

Жалағаш ауданының Бұқарбай батыр ауылдық 
ок ру гінің әкімін сайлаудың мынадай қорытындылары 
анық талды: 

Әбсаттаров Жомарт Серікбайұлы үшін – 83 
дауыс, Сәйділда Ермек Уайділдаұлы үшін – 494 
дауыс, Тапаев Жайдар Дүйсенбекұлы үшін – 59 
дауыс, «Барлығына қарсы» белгісімен – 7 дауыс 
берілді.  

Сәйділда Ермек Уайділдаұлы – Жалағаш ау
да  нының Бұқарбай батыр ауылдық округінің нәти
жесінде сайланған әкімі болып есептелінді. 

Сәйділда Ермек Уайділдаұлы – 1988 жылы туған, 
қазақ, «Таң  ауылдық округі әкімінің аппараты» КММ,  
бас маман, Бұқарбай батыр ауылында тұрады, 
«Amanat» партиясының мүшесі, «Amanat» пар тия  
сының филиалы ұсынған.

Жалағаш аудандық сайлау комиссиясы «Қазақс
тан Республикасындағы сайлау туралы» Қазақстан 
Рес пуб  лика сының 1995 жылғы 28 қыркүйектегі Конс
титуциялық заңының 45, 11311баптарына сәйкес, 
2025 жылғы 19 мамырдағы шешімімен 2025 жылғы 
18 мамырда сайланған Бұқарбай батыр ауылдық 
округі әкіміне  Сәйділда Ермек Уайділдаұлын тіркеді.

Жалағаш аудандық сайлау комиссиясы

2025  жылғы 18 мамырда   
өткізілген  Жалағаш  

ауданының Бұқарбай батыр  
ауылдық округінің әкімін 

сайлау қорытындысы 
туралы хабар

Елдің дамуында ауылдық елді 
мекендер маңызды рөл атқарады. 
Сондықтан ауылдың дамуына, онда 
жұмыс көздерін ашуға мемлекет 
барлық жағдайды жасап отыр. Тек 
сол мүмкіндіктің барлығын тиімді 
пайдаланып, елді мекендердің 
екінші тынысын ашу керек.

Аламесек те – аудандағы тарихы 
әріден басталатын іргелі ауылдық 
округ тердің бірі. Жалпы Есет батыр 
ауылы егін және мал шаруашылығын 
дамытуға қолайлы. Өйткені бұл ауылда 
егіндік және жайылымдық жерден тап
шылық жоқ. Бірақ ауылдың екінші ты
нысын ашу үшін бірқатар түйткілді мә
селенің түйінін тарқату керек. Алдағы 
саяси науқанға үміткер болудағы басты 
мақсатым – сол мәселелердің түйінін 
тарқату. 

Ауылда бірінші кезекте халықтың 
әлеуе тін арттыруда мемлекеттік саясат
ты негізге ала отырып,  жергілікті тұрғын

дардың сапалы өмір сүруіне жағдай 
жасау керек. Ол үшін елді мекенде бі
рінші кезекте кәсіпкерлік саласының 
дамуына басымдық берген дұрыс. 
Өйткені бұл салаға серпін беру арқылы 
бір неше мәселенің шешімін табуға 
жол ашамыз. Мәселен, кәсіпкерлік да
мыса, ауылда жұмыс көзі ашылады. 
Яғни жұмыссыздық мәселесіне тұсау 
са ла мыз. Ал жұмыссыздық мәселесі 
ше шімін тапса, елдің әлеуеті артады. 
Бір жағынан жергілікті түсімде өсім 
қалыптасады.

Жергілікті халықтың кейбірінде 
кә   сіп ашуға және оны әрі қарай жүр
гізуге қаражат болмауы мүмкін. Қа зір 
салаға серпін беруге негізделген түрлі 
бағдарламалар бар. Соларды пай
далана отырып, жергілікті жұрттың 
кә сіп пен айналысуына жол ашуға бо
лады. Алдағы саяси науқанда әкім 
болсам, бірінші кезекте осы мәселенің 
түйінін тарқатамын. Ауылда тұратын 

әлеуметтік жағынан аз қамтылған 
отбасылардың, көпбалалы аналардың 
мәселесін шешуде ойда жүрген тың 
идеяларымды жүзеге асырамын.   

Есет батыр ауылында білім, денсау
лық сақтау сынды салалардың алға 
басуына жағдай жасап, мәдениет пен 
спорттың, ауыл шаруашылығының да
муын да назардан тыс қалдырмаймын. 
Ауылдағы мектеп күрделі жөндеуден 
өтті. Енді білім сапасына басымдық 
беру арқылы бәсекеге қабілетті ұрпақ 
қа лыптастыруға жол ашуға міндеттіміз. 
Бірнеше жылдан бері шешімін таппай 
келе жатқан ауылдық емхана ғимараты 
мәселесінің де түйіні тарқатылды. Жа
ңадан заманауи медициналық құ рал
жабдықтармен жарақталған жаңа ны
сан бүгінде халыққа сапалы қызмет 
етуде. Осы бағыттағы жұмыстардың 
ал дағы уақытта да жүзеге асуына күш 
саламын.  

Ауылда учаскелік полиция қызмет
кері мен ардагерлермен бірлесе оты
рып, қоғамдық тәртіптің сақталуын жү
зеге асырамын. Елді мекенде жүргізіліп 
жат қан саяси, мәдени, әлеуметтік шара
ларды кеңінен насихаттауды күн тәр ті
бінен түсірмей, ауыл халқымен бір лесіп, 
өзекті мәселелердің шешімін табуына 
бар қарымқабілетімді жұмсаймын. 

Ауылда электр жарығы, ауызсуға, 
аяқсуға халықтың қолжетімділігін мей
лінше қамтамасыз ете отырып, тұрғын
дардың барынша сапалы өмір сүруіне 
жағдай жасауды негізгі міндетім деп 
білемін. Тұрғындар артқан сенім үдесінен 
шығу – негізгі мақсатым. Сондықтан 
ауыл да басқа да мәселелердің ше
ші мін табуға күш саламын. Бұл ретте 
жер гілікті шаруашылықтарды жұмыл
ды ра отырып, бірқатар жобаны жүзеге 
асырамын.

Соңғы жылдары ауылда ішкі кө
шелердің мәселесіне мән берілуде. Бір 

жылда Есет батырда 5 көшеге күрделі 
жөндеу жұмыстары жүргізілді. Бірақ 
бұл ішкі көшелер мәселесінің тү бегейлі 
шешімін тапқанын білдірмейді. Өйткені 
ауылда әлі де жөндеуді қажет ететін 
ішкі көшелер жетерлік. Алдағы уа қытта 
сол көшелердің сапасына жіті мән беріп, 
елдің талаптілегіне құлақ асамын. 

Жалпы саяси науқанға санаулы 
күн дер қалды. Бұл жай науқан емес, 
өйткені кім бұл сайлауда елдің басым 
дауысына ие болса, елді мекеннің ал
дағы 4 жылдық болашағы соның қа
рымқабілетіне тікелей байланысты. 
Сондықтан алдағы сайлауда жергілікті 
жұрт дұрыс таңдау жасайды деп білемін. 

Абай КӨШЕРОВ,
Аламесек ауылдық 

округі әкіміне үміткер

Қаржысы облыс бюджетінің 
қаражатынан төленді

Басты мақсат – ауылдың екінші тынысын ашу

Қазір жергілікті жұрт әкімді өзі 
сайлай алады. Ел Президентінің 
бұған қатысты шешімін қос қолдап 
қолдаймын. Өйткені бұл – халыққа 
ғана емес, ауылдардың дамуына 
да жол ашатын ұтымды бастама. 
Жалағаш ауданында да бұл жүйе 
нәтижесін беруде. Биылдың өзінде 
бірнеше ауыл әкімі сайланып, 
жұмысын бастап кетті. 

Ендігі кезек Аламесек ауылдық ок
ругінде, жуырда Есет батыр ауы лында 
ауылдық округ әкімін сайлау өтеді. Бұл 
саяси науқанға жергілікті жұрт бейжай 
қарамайды деп сенемін. Осылай сенім 
артқасын алдағы сайлауға үміткер 
болып отырмын.

 Жалпы әкім болуды тек кабинетте 
отыру деп түйсек, мұнымыз қате түсінік 
болады. Азаннан кешке дейін бар уа
қы тыңды жұмыс бөлмесінде өткізіп, 
ешқандай мәселе шеше алмайсың. 

Сон дықтан елмен етене жақын ара
ласып, елді мекеннің барлық жерін 
ара лап, мәселелерге қанығып, соның 
шешіміне жұмыс жасау керек. Сонда 
ғана халықтың сенімі ақталады.

Тұтас бір ауыл халқының сенімін 
арқалау оңай шаруа емес, сондықтан 
бұл сайлауға үміткер боларда көп ой
ландым. Жалпы Есет батыр ауы лы ның 
бүгінгі тынысы қандай, ауылда қандай 
мәселелер бар, оның шешімі бар ма? 
Осы сауалдардың түйінін тар қату 
үшін көп іздендім. Алдағы сай лауда 
ауыл халқы маған дауыс берсе, батыр 
атын   дағы ауылды түлетіп, бір қатар 
мә  се ленің түйінін тарқатуға жұ мыс 
жасаймын.   

Ауылды дамыту жолында қызмет 
ету – әр азаматтың перзенттік па рызы. 
Мұны кешегі сайлауалды бағдар ла
мам да да айтқанмын. Ауылдық аумақ
тарды дамытудың 20232027 жылдарға 

арналған тұжырымдамасын негізге 
алып, Аламесекте бірқатар жобаны 
жү зеге асыру керек. Мемлекеттік қол
дау ларды тиімді пайдаланып, ауыл 
тұр ғындарының тұрмыстық жағдайын 
жақ сартуға күшжігерімді жұм саймын. 
Ауыл тұрғындарымен бірлесе оты
рып жылыжай кешендерін ашуға жә
не тұрғындардың пайдалануына өз 
көмегімді тигіземін. Жергілікті тұрғын
дар дың ұсыныспікірін тыңдап, ауылды 
дамытуды жоспарлы түрде жүр гі земін. 

Есет батыр ауылында жаңа жұмыс 
орындарын ашу үшін кәсіпкерлік сала
сының дамуына жағдай жасаймын. 
Өңдеу өнеркәсібі бағытындағы жоба
лар ды іске қосуға тырысамын. Тұрғын 
үй мә селесін шешуде қажетті ша ралар 
қабылдап, әлеуметтік жағынан аз қам
тылған от ба сы лардың, көпбалалы ана
лардың мәселелерін на зарда ұстап, 
шешу жолдарын жүзеге асырамын.

Есет батыр ауылында білім деңгейін 
көтеру, денсаулық сақтау саласын жақ
сарту, мәдениет пен спортты дамыту 
бойынша үнемі шаралар өткізіп, қажетті 
жұмыстар жүргіземін. Аламесек ау
данының құрылғанына 100 жыл то
луына орай тағылымды шаралар ұйым
дастырамын.

Ауылда егін шаруашылығын да
мыту бойынша жүйелі түрде нақты жұ
мыстар жүргіземін. Жердің құнарын 
арттыруға бағытталған жұмыстар, 
аяқ су мен қамтамасыз ету үшін канал, 
арықтарды тазартып қаздыру, гидро
техникалық нысандарды жөндеуден 
өткізу жұмыстарын үйлестіремін. Мал 
ша руашылығымен айналысамын де ген 
дерге де бар мүмкіндікті жасаймын.

Жобалаусметалық құжаттамалары 
дайын көшелерді күрделі жөндеуден 
өткізуге, сондайақ жөндеу жұмыс та
рын жүргізуді қажет ететін көше лерге 

ЖСҚ әзірлеу және жөндеу жұ мыс та
рын жүргізуге атсалысамын. Алтын
қорған көшесіне түнгі жарықтандыру 
жұмыстарын жүргізуге және жа рық тан
дыру жұмыстарын қажет ететін басқа 
да көшелерге қаражат қарастырып, 
түнгі жарықтандыру жұмыстары жүргі
зілетін болады.

Сайлауға да санаулы күндер қал
ды. Мен көтерген мәселелерді бір уа
қытта шешу де мүмкін емес. Бірақ 
еш қайсысын күн тәртібінен түсірмей, 
кезеңкезеңімен жүзеге асыру негізгі 
міндетім деп білемін. Мен үшін ха
лықтың талаптілегі бірінші орында. 

Галымжан АСТАНАКУЛОВ,
Аламесек ауылдық округі 

әкіміне үміткер

Қаржысы облыс бюджетінің 
қаражатынан төленді

Ауылдың болашағы бәрінен маңызды

Ес білгелі саналы ғұмырымды 
туған жердің түлеуіне арнап 
келемін. Шүкір, осы жолда бірқатар 
жетістікке жет тім, халықтың 
алғысына бөлендім. Тү сінгенім, 
туған жеріңді түлетуге күш-жі геріңді, 
қарым-қабілетіңді жұмсап, ел дің 
алғысын алғаннан артық бақыт жоқ 
екен. 

Аламесекте туып, осы ауылдың 
то пырағында өскесін туған жерге 
еңбек ету де азаматтық міндетім деп 
білемін. Әкім болған жылдары, елдің 
мәселесіне бейжай қарамай, ауылдағы 
тұралаған мәселелердің шешіміне ша 
машарқымша жұмыс жасадым. Одан 
жаман болғаным жоқ, халықтың алғы
сын алдым. 

Соңғы бесжылдықта ауылда нендей 
шаруалар жүзеге асты? Бұл сауалдың 
түйінін тарқатуға біраз жобаны мысалға 

келтіруге болады. Әлбетте оның бар
лығы мемлекеттің қолдауымен жүзеге 
асты. Алдағы уақытта да осы бағытта 
аян бай еңбек етіп, елдің ертеңіне қыз
мет қылуды мақсат етіп отырмын. Ал
дағы саяси науқанда бақ сы науы ма 
осы мақсатым себеп болып отыр.  

Ауылды дамыту жолында қызмет 
ету – әр азаматтың перзенттік парызы. 
Тәуелсіз  Қазақстанның азаматы ре
тінде ауылымыздың әлеуметтікэконо
ми  калық өркендеуі жолында халықтың 
мүддесін бәрінен жоғары қоямын.

Алға қойған міндеттерді жүзеге 
асы ру арқылы сіздердің қолдау ла
ры  ңызбен халықтың әлеуметтікэко
но   микалық жағдайын, мәдениетін да
мы  тып, халық бірлігін нығайтамын. 
Сон    дықтан ауылдың озық өңір  лер дің 
үне мі көшбасында тұруы үшін жер лес
терімді мені қолдауға шақыра мын. 

Ауыл тұрғындарымен қашанда 
бірге болып, сенімдеріңізді ақтау жо
лын  да аянбай еңбек ету үшін өз мін дет
терімді алға қоямын. Халыққа  қызмет  
көрсетуді өзімнің  азаматтық  борышым  
деп  білемін.

Ауылдық округтегі сапасы сын кө
термейтін ішкі жолдарды жөндеуге ат
салысатын боламын. Елді мекендегі 
шеткі көше жолдарын жарықтандыру 
мәселесі шешімін табатын болады.

Ауыл тұрғындарын толығымен кө
гіл дір газ отынымен қамтамасыз етуге 
ық пал етемін. Жергілікті халық кешкі 
уа қытта демалатын демалыс орындар 
мен ойын алаңдарын салуға күш сала
мын.

Шағын және орта кәсіпкерлікті да
мыту мақсатында мемлекеттік бағдар
ламар шеңберінде  оқытуға, несиелер 
және грант алуға жәрдемдесемін.

Өңдеу өнеркәсібі бағытындағы 
жо ба ларды іске қосуға жұмыс жа сай
мын. «Ақарық» каналына жаңғырту 
жұмыстарын жүргізуге ықпал етемін.

Ауыл тазалығы – халық айнасы. 
Ауылдық округті жасыл желекке ай
налдыру мақсатында абаттандыру жұ
мыстарын жүргізуге қарымқабі летімді 
жұмсаймын. Бюджеттік салық түсімдерін 
қам тамасыз ету, тұрғындарға салық 
төлеу мәдениетін қалыптастыру және 
жаңа жұмыс орындарының ашылуына 
жәр демдесуге күш саламын.

Жастарды қолдау бағыты да басты 
назарымда болады. Жастарды кәсіпке 
баулу мақсатындағы мемлекеттік бағ
дар ламалар шеңберінде грант, төмен 
пайызбен несие алып, кәсібін бастауға 
ықпал етемін.

Ауылдағы қоғамдықсаяси ахуал ды 
тұ рақты ұстауға, сани тарлықэпи де

мио логиялық жағ дай  ды бас ты назарда 
ұстауға бар күшімді са ламын.  

Жалпы Аламесек маған таңсық 
елді мекен емес, сөзімнің басында да 
айттым, осында туып, осында өскесін 
ауылдың барлық мәселесі маған таң
сық емес. Алдағы уақытта сол мә се
лелердің шешімін табуға жұмыс жасап, 
елдің алғысын алуға тыры самын. Мен 
үшін елдің мәселесі бәрінен жоғары. 
Сондықтан барлығын ескерусіз қал
дырмай, халықтың мәселесіне жұ
мыс жасаймын. Туған жерді түлету – 
перзенттік парызым.

Даулеткерей ТАЖИБАЕВ,
Аламесек ауылдық округі 

әкіміне үміткер

Қаржысы облыс бюджетінің 
қаражатынан төленді 

Туған жерді түлету – негізгі міндетім

Мен де майдангердің  баласымын. 
1942 жылы 21 маусымда Жалағаш 
кентінде дүниеге келдім. Әкем Наурыз
бай Мысықбаев 1910 жылы дүниеге 
кел  ген. Анаммен 1938 жылы отау құ рып, 
1940 жылы ағам, араға екі жыл салып 
мен дүниеге келдім. Жалпы бізде ба
қытты балалық шақ болған жоқ. Әке міз 
Отан қорғауға кеткенде мен ше шем
нің ішіндегі 6 айлық бала екенмін. Нау
рызбай Мысықбаев оған дейін Жалағаш 
ауданындағы колхоздарға бірінші болып 
өгіз арбамен кино қойған екен. Шешем 
Шоқатай Теңізбаева 27 жасында же
сір қалды. Бізді бағыпқағып, аяққа 
тұрғызды. Ол кездегі қиыншылықты 
айтудың өзі ауыр. Мі не, осыданақ бұл 
соғыстың тек қазақ әскерлеріне ғана 
емес, тұтас қазақ от басына қандай 
қасірет болғанын түсі нуге болады. 

Анамыз бізді жеткіземіз деп қандай 
қиыншылық көрмеді дейсіз, РТСте 
қарауыл да боды. Аудандық жұмыспен 
қамту бөлімінде еден жуушы болып та 
жұмыс жасады. Сондағы алатын айлығы 
небәрі 27 сом болатын. Соған қанағат 
етті, сонымен бізді асырады. 

Мен шешемнің қасында жүріп, жас
тайымнан кесек құйдым. Анам лай шы
ғарып береді, мен кесек құямын, қыста 
есекпен қатынап қамыс орып са та мыз. 
Міне, бізде бақытты балалық шақ деген 
болған жоқ, керісінше бізді еңбек ерте 
есейтті.  Осындай әкесіз қиын шылықта 
өстім. Әсіресе анама қол ға быс бола 
жүріп, оның қайнаған жұ мыс тың орта
сын да бейнетке қалып жат қанын көр

генде іштей қатты қинала тынмын. Осын
дай ауыр бейнеттің бар лы ғын ең серген 
анамыз 1969 жылы небәрі 54 жасында 
дүниеден өтті. Ешқай сымыз дың қызы
ғы мызды көре алмады. Ана мыздың 
ағалары Жақия мен  Қияз Теңіз баевтар 
да соғыс жылдары Отан қор ғауға атта
нып, хабарсыз кетті. Сол тұста сұм 
соғыс кімге жеңіл болды дейсіз... 

Анамыз бізді асырап, адал еңбекті 
дәріптеді. Әлі есімде, кара нанның ке
зегінде тұрамыз, ағайынтуыс жоқ, 
ше шеміз бағыпқағып, оқытып, үлкен 
өмірге қадам бастырды. 

Мен сол кезден бастап әкемді 
іздеумен болдым. 1964 жылы әскерге 
барғанымызда Ивановский қаласында 
болдым. Онда жүріп те әкемді іздедім, 
бірақ сан сауалдың жауабы болмады. 
2010 жылы Қазақстан мен Ресей бірігіп,  
Ржевскі деген жерде қаза тапқан жауын
герлерге ескерткіш орнатқан. Соны 

облыстық әскери комисариаттан білдім. 
Ржевскі қаласында әкем жерленген 
екен, ауылдан топырақ алып барып, ол 
жақтан топырақ әкеліп, әкеме ас беріп, 
көктас койдым. Сол кезде «Әкемді 69 
жылдан кейін таптым» деп газетке 
көлдей мақала жазғаным бар.

Мен Жалағаштың көркейтукөгал
дандыруына үлес қосқан осы елдің 
кұр метті азаматымын, мамандығым – 
құрылысшы, Қазақстанның Құрметті 
құрылысшысымын және қаншама орден
медальдармен марапатталдым. Жала
ғаштың көпсалалы коммуналдықшаруа
шылық мекемесінде 25 жыл кызмет 
аткардым. Коммунизм совхозында 
15 жыл құрылыс салдым. Кенттегі біз 
сал ған құрылыстар, клуб, дүкендер, 
ба ла бақша, жазғы клуб, парк, жол, 
оларға көше жарығын орнату жұмыс
тарында белсенді болдық. Сол кездегі 
«Колхозстрой» кұрылыс мекемесінде 5 

жыл жұмыс істеп, елдің алғысын алдық. 
Мұның барлығында әкемнен қанға сіңген 
қасиет пен анамнан алған тәлімімнің 
өзіндік орны бар.

Әкеміз Отан қорғау жолында каза 
таппаса, мұндай қиыншылық көрмейтін 
едік. Қазір менің өзім 83ке келдім. 
Ұлы Отан соғысында ерен ерліктің 
үлгісін көрсеткен әкеммен мақтанамын. 
Осындай ержүрек азаматтардың есімін 
ұлықтап, өскелең ұрпаққа өнегелі өмір 
жолын насихаттауымыз керек. Осын
ша жасқа келгенде іште жалғыз тілек 
бар, Ұлы Отан соғысында ерен ер лік
тің үлгісін көрсеткен ардагердің са
налы ғұмыры кеңінен насихатталып, 
ау дан дағы көшелердің біріне аты бе
рілсе деймін. Алдағы уақытта ер еңбегі 
еленсе, біз де марқайып қалар едік. 

Базарбай НАУРЫЗБАЕВ,
Майдангердің баласы

Ерлігі ұрпаққа үлгі жауынгер
Ұлы Отан соғысы 

қаншама отбасына қасірет 
әкелді. Қаншама бала 
әкесіз қалды, қаншама 
ананы баласынан 
айырды. Жеңіс жолында 
боздақтар майдан 
даласында ерен ерліктің 
үлгісін көрсетіп, Кеңес 
жерін жаудан азат етті. 
Солардың қатарында 
менің әкем Наурызбай 
Мысықбаев та бар.
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Марат АРАЛБАЕВ

СПОРТ

Реформа

Енді шетелдік легионерлерге бюд
жет ақшасы төленбейді. «Самұ рық
Қазына» секілді квази мемлекет тік 
су бъектілер де оларды қаржы лан
ды ра алмайды. Президент Қасым
Жомарт Тоқаев дене шынықтыру 
және спорт саласын дамыту сая са
тын жетілдіруге бағытталған заңға 
қол қойды. Бұдан былай бюд жет 
қа ражаты тек төрт бағытқа, яғни 
жо  ғары жетістіктер спортына, мем
ле кеттік дене шынықтыру спорт 
ұйым  дарының қызметіне, бұқа ра лық 
спорт қа және спорттық инфра құры
лым ды дамытуға жұмсалады. 

Сондайақ спорт федера ция ла
рын аккредиттеуге қатысты ере желер 
де жетілдірілді. Енді олар ұлттық 
және жергілікті болып бөлінеді. Заңға 
«спорт тық даярлықтың ұлттық стан 
дарттары» ұғымы енгізіледі. Оған 

сәй кес, спорт шылардың бойына дәс
түрлі құн дылық тарды сіңі руді көздей
тін бірыңғай даяр лау стандарты әзір
ленбек.

Уәкілетті орган басым спорт түр 
лерінің республикалық және өңір  лік 
тізбесін әзірлейді, жоғары же тістіктер 
спорт түрлерінің тізімін және оларды 
бюджет есебінен қар жы  ландыру тәр
ті бін айқындайды. Басым спорт түр
лері халықаралық аре нада қол жеткіз
ген нәтижелерге қарай бекітіледі. Бұл 
– Олимпиада, Па ралимпиада, Сурд
лим пиада, Азия, Паразия ойын дары
ның бағдар ла  масына енген спорт 
түр лері, сон дайақ ұлттық спорт 
түр лері. Уәкі летті органға допингке 
қарсы ере же лер ді бұзғаны үшін шара 
қабыл дау өкілет тілігі беріледі.

Елімізде бір спорт түрінен бірнеше 
федерация бар еді. Салдарынан жүйе 

жоқ, нәтиже де аз. Салада тағы бір  
маңызды норма – федерациялардың 
аккредитация алу тетігі өзгертілді. 
Бұрын уәкілетті министрлік 180
нен ас там спорт түрін тіркеп, оның 
барлығына қаржы беріп келсе, енді 
олардың саны 3 есеге қыс қарады. Ең 
бастысы, ұлттық спорт түрлері басым 
спорт түрлерінің қатарына қосылды.

Бұдан бөлек «мемлекеттік дене 
шынықтыру – спорт ұйымдарының 
бі рінші басшыларын ротациялау» 
ұғымы енгізілді. Енді лауазымды 
қызметке ұзақ жылдар бойы кенедей 
жабысқандар ығысады. I топтағы 
мүгедектігі бар спорт  шыны алып 
жүруге бір көмекші бе   кітіліп, оның 
сапар барысындағы бар  лық шығыны 
өтелетін болды. Заң жо   ба  сында 
жүздеген іріліұсақты өзгеріс бар. 

Иә, спортсүйер қауымның сүйіп 
көретіні – футбол. Алайда жан
күйерлер қазақ баласының доп теп
кеніне разы емес. Өйткені нә тиже 
жоқ. Клубтарда бірыңғай өзге елдің 
легионерлері доп тебеді. Олар қы
руар қаржыны қалтаға басқанымен, 
жан күйерлерге жеңіс тің дәмін сездір
ген емес. Бұдан былай футбол клуб
та рында ой най тын легионерлерге 
мем лекет тара пынан жалақы беру 
тоқ та  тылды. 

Былтыр футболдан премьерли
га да 14 клуб ойнады. Оның ішінде 
325 футболшының арасын да 149 ле
гио нер болған, яғни тең жартысы. Ле
гионерлерге мем ле  кеттің де, квази
мем лекеттік сектор дың бюджеті 
есе     бінен де қаржы бөлуге тыйым 
са ла тын норма қабылданды. Енді 
легио  нерлерге жа лақы демеушілердің 
есе  бінен тө ленеді. Құ рамында бірде
бір шетел спорт шысы жоқ «Қайсар» 
футбол клубының басшылығы да бұл 
бас  таманы қол дайды. Дегенмен мә
селе де жоқ емес.

– Біреулер Еуропа лигасы, конфе
ренц лига сияқты өнер көрсеткісі 
келеді. Ол жақта ле гио нерсіз қиын 
болады. Қай жерде барсаңыз да ле
гионер бар. Елімізде академия бір 

ғана «Қай  рат та» ғана бар. Аста
нада ака демия жоқ. Бәрімізде орта
лық бар. Бірақ ол ака демия сияқты 
баланы дайын да майды, – дейді 
«Қайсар» ФК спорт тық директоры 
Мақсат Байжанов.

Осы орайда облыстық спорт және 
туризм басқармасының бас шысы 
Бахтияр Артаев қызылордалық БАҚ 
өкілдерімен және «Қайсар» футбол 
клубының жанашыр жанкүйерлерімен 
арнайы кездесу өткізді. Жиында фут
бол клубтың өзекті мәселелері мен 
ат қа рылған ауқымды жұмыстары 
кеңінен талқыланды.

Басқарма басшысы өз сөзінде 
«Қай  сар» командасының нәтижесін 
кө     те рудегі нақты мақсаттары мен ал
да  ғы жоспарларын айқындап беріп, 
«Қайсардың» болашағына сенім біл
дірді. Сала басшысы қазақ жан күйер
ле рінің көптен күткен арманының 
орын далғанын атап өтіп, команданы 
қолдау бар шамыздың ортақ боры
шымыз еке нін баса айтты. Тек сенім 
мен қолдау керек.

Айта кетейік, футболдан Қазақ
стан Премьерлигасының 9турында 
Қызылорданың «Қайсары» Түркіс
тан  ның «Тұран» клубын 1:0 есебімен 

тізе бүктірді.  Бірінші таймда қауіпті 
ша буыл дар аз болды, есеп те ашыл
мады. Үзілістен кейін «Қайсар» ойы
нды өз қолына алғандай болды. 
Сөйтіп 78минутта төреші «Тұран» 
қақ пасына 11 метрлік айып добын 
бел гіледі. Айбар Жақсылықов мүлт 
кетпей, «Қай сарға» биылғы мау
сымда алғашқы жеңіс сыйлады. 

Құрамында тек ел саңлақтары 
ғана өнер көрсететін қызыл ор да лық 
ко манда 7 ұпаймен турнир кесте сінде 
10орынға көтерілді.

Жандос ЖАЗКЕН

Легионерлер легі тоқтады
Былтыр Олимпиадада ұлттық құрама оң нәтиже көрсетпеді. Содан болар, 

жанкүйерлердің салада атқарылып жатқан жұмыстарға көңілі толмайтынын ашық 
жеткізді. Әсіресе шетелден келген спортшылардың өнеріне күмәнмен қарады. Яғни 
олар мемлекет тарапынан жасалған жағдайдың қайтарымы ретінде елге жеңіс сыйлай 
алмады. Қысқаша айтқанда, бұл сәтсіздіктен кейін салаға реформа керек екені айқын 
байқалды.

Жалпы өткенін ұлықтап, өшкенін 
қайта жаңғыртуда жалағаштықтар 
жо лынан жаңылған емес. Жуырда 
білікті бапкер Болат Тасмахан ұлының 
есімін жерлестері ұлықтап, тағылым 
ды турнир өткізді. КСРО спорт ше
бері, республикаға еңбегі сіңген жат
тық тырушы, Болат Тасмаханұлын 

еске алуға арналған қазақ күресінен 
20132014 жылы туған кіші жасөс
пірімдер арасындағы облыстық тур
нир жоғары деңгейде өтті. Турнирдің 
ашылу салтанатында аудандық мәс
лихаттың төрағасы, халық қалаулысы 
Өмірзақ Елеусінов атпал азаматтың 
өмір жолына тоқталды, оның тек 

ауданның, аймақтың ғана емес, ел 
спортына серпін бергенін тілге тиек 
етіп, қатысушыларға сәттілік тіледі.

– Бүгінде аудан спорты алға 
басып, салада серпін қалыптасты. 
Бұл сөзімізге соңғы жылдары жас
тар дың түрлі додаларда топ жаруы 
дәлел. Мұның бәрі бір күннің немесе 
бір жылдың жемісі емес. Үлкен же
тістікте спорт саласында бұрын да 
қажырлы еңбек еткен атпал аза
мат тардың қолтаңбасы бар. Болат 
Тасмаханұлы да осындай жандардың 
бірі еді. «Ол саналы ғұмырын тұ
тастай спорт саласына арнады» 
де сек, артық айтқанымыз болмас. 
Әсіресе қазақ күресін дамытуда, 
жер  гілікті жерден аталған спорт түрі
нен чемпиондар шығаруда білікті 
бап кердің өзіндік орны бар және 
оны ешкім жоққа шығара алмайды. 
Міне, сондықтан бүгінгі шараның 
үлкен мәні бар. Біз Болаттай азамат
тарымыздың еңбегін, өнегелі өмір 
жолын өскелең ұрпаққа өсиет етіп, 
осын дай тағылымды шаралар ұйым
дас тыруымыз керек. Барлық қаты
сушыға тек сәттілік тілеймін. Осындай 
білікті бапкерлер бүгінгі жастардан 
қалыптасады, сондықтан спорт са ла
сындағы ізденістеріңізге, жарыс жол
дарыңызда тек жеңіс тілеймін, – деді 
Өмірзақ Елеусінов. 

Мұнан кейін спорт саласының 
ардагері Сұлтан Бекжанов, шәкірт тері 
атынан Батыржан Шәйгөзов арда
гердің ел спортының дамуына қосқан 
үлесі жайлы өнегелі естеліктерімен 
бөлісті. Сондайақ ардагердің ағасы 
Базарбай Ержанов саналы ғұ мы 

рын спортқа арнаған, бірнеше мем
ле кет тік марапаттың иесі Болат 
Ержановтың елжандылығын, сала
ның дамуына қосқан үлесін тілге тиек 
етіп, тағылымға толы ғұмырын жас
тар ға өсиет етті.

Айта кетейік, Ержанов Болат 
Тасмаханұлы 1958 жылы Жалағаш 
кентінде дуниеге келген. 1965 жылы 
кенттегі 202 мектеп табалдырығын 
аттап, оқушы кезінен ауданда ба
лалар мен жасөспірімдер спорт мек
тебіне барып, жаттықтырушы К.Кө
беев  тен тәжірибе жинады. 1975 
жылы мектепті тәмамдаған Болат 
аға мыз 19761978 жылдары әскер 
қа та рында болып, Отан алдындағы 
борышын өтеді. 1978 жылдан бастап 
Спорт мектебіне жаттықтырушы 
бо лып қабылданған ол 19811986 
жыл дары аралығында Алматы дене 
мәде ниеті институтының сырттай 
бөлімін бітірді. Аз уақытта спорт 
саласының дамуына мол үлес қосқан 
сала саңлағы қазақ күресінен аудан 
балаларын облыска, қалаберді 
республикалық жарыстарға шығарып, 

мықты спортшылар қалыптастырды. 
Ол 19871991 жылдары аралы

ғында облыстың аға жаттықтырушысы 
болды. Осы уақытта облыстың 
жас палуандарын Алматы, Семей, 
Қа ра ғанды, Жамбыл, Жезқазған, 
Ақтөбе, Орал, Шымкент қалаларына 
жарысқа шығарып, олардың жеңіс 
жо лын қалыптастырды. Садық Мұс 
та фаев, Айтбек Сүндетбаев, Дана
бек Баймаханов, Өмір Теженов, Ми
рабек Оразбаев, Марат Рахметов, 
Б.Баетов, Болат Ноғаев, Батыржан 
Шайгөзов сынды талай додада топ 
жарған шәкірттері әлі де спорт сала
сында қажырлы еңбек етіп келеді. 

Республикалық жарыстардан 
та   лай рет өзі де, шәкірттері де топ 
жар  ған бапкердің еңбегі еленіп, бір
неше рет марапат төрінен көрінді. 
Ол еңбек жолында ҚР Білім және 
ғылым министрлігінің «Құрмет» 
грамо тасымен, облыстық білім және 
спорт басқармаларының «Құрмет» 
грамоталарымен, дипломдарымен 
мара патталған. «Лениншіл жас» га
зе тінің жүлдесі үшін күресіп, жеңіс 

тұғы рынан көрінді. Білім және спорт 
саласынан 40қа жуық грамота, 
дипломдармен марапатталды. 

Жалпы аудан көлемінде белгілі 
спорт шыларды тәрбиелеуде бапкер
дің еңбегі зор. Қазақша күрестен 
Кызылорда облысын республикаға 
танытқан таңдаулы спортшылардың 
бірі болды. Білікті бапкер, даңқты 
спортшы небәрі 33 жасында айықпас 
дертке шалдығып, 47 жасында 
дүниеден өтті. Отбасында үш бала 
тәрбиелеп өсірді.

Облыстық турнирге Қызылорда 
қаласы мен аудандардан 200ге 
жуық спортшы қатысып, жүл делерді 
сарапқа салды. Жалпы қатысу
шылардың бұл додаға тыңғылықты 
дайын дықпен келгенін аңғару қиын 
емес. Қазақ күресін еркін мең герген 
жас палуандар турнирдің көркін қыз
дырды. Сайыс соңында жеңім паздар 
арнайы дипломдармен, медалдармен 
марапатталды. Сондайақ жүлдегер 
3 командаға кубок табысталды.

Кенжетай ҚАЙРАҚБАЕВ

Жас палуандар 
топ жарған жарыс

Жалағаш жері салауатты өмір салтын ұстанып, сол салада қажырлы еңбек етіп, 
ел спортына серпін берген тұлғаларға кенде емес. Солардың қатарында КСРО спорт 
шебері, Қазақстанға еңбегі сіңген жаттықтырушы Болат Тасмаханұлының орны бөлек. 
Саналы ғұмырын ұлттық спортты дамытуға сарп еткен атпал азаматтың өнегелі өмір 
жолы өскелең ұрпаққа үлгі болары анық. Сондықтан біз ел дамуына еңбек еткен 
осындай азаматтардың тағылымға толы ғұмыр жолын кейінгі ұрпаққа дәріптеуге 
міндеттіміз. 


